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 EXPORT GDP IMPORT INVESTME

NT 
TRANSFER

T 

      

EXPORT  1.000000  0.713075  0.794939 -0.110451  0.668278 
GDP  0.713075  1.000000  0.862492  0.319676  0.792409 

IMPORT  0.794939  0.862492  1.000000  0.294728  0.872229 
INVESTMENT -0.110451  0.319676  0.294728  1.000000  0.386316 
TRANSFERT  0.668278  0.792409  0.872229  0.386316  1.000000 
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Մոդել 2 
 

EXPORT = 0.86*EXPORT(-1) - 0.22*IMPORT(-1) + 138.88 + 1.07*TRANSFERT, R2=0.7       (2) 
IMPORT = 0.02*EXPORT(-1) + 0.3*IMPORT(-1) + 60.66+ 3.79*TRANSFERT, R2=0.8            (3) 
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Մոդել 3 
 

EXPORT = 1.06*EXPORT(-1) - 0.23*IMPORT(-1) + 203.65 + 0.15*INVESTMENT, R2=0.64      (4) 
IMPORT = 0.93*EXPORT(-1) + 0.17*IMPORT(-1) + 222.45 + 1.13*INVESTMENT, R2=0.65      (5) 
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TRANSFERT =  - 0.00*TRANSFERT(-1) + 0.70*TRANSFERT(-2) + 0.38*EXPORT(-1) - 0.36*EXPORT(-2) + 44.05  (9)

EXPORT =  - 1.75*TRANSFERT(-1) + 1.16*TRANSFERT(-2) + 1.21*EXPORT(-1) - 0.31*EXPORT(-2) + 174.97     (10) 
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ГРИГОРЯН МАРИНА САМВЕЛОВНА 
 

OСНОВНЫЕ ПРОБЛЕМЫ ДИВЕРСИФИКАЦИИ ВНЕШНЕЭКОНОМИЧЕСКИХ 

СВЯЗЕЙ РЕСПУБЛИКИ АРМЕНИЯ 

 

Автореферат диссертации на соискание ученой степени кандидата экономических наук по 

специальности 08.00.06 – «Международная экономика».  

Защита диссертации состоится 21-ого ноября 2017 года, в 14
00

, на заседании 

Специализированного совета по экономике 008 ВАК РА, действующего при Российско-

Армянском университете по адресу: 0051, г. Ереван, ул. Овсепа Эмина 123. 

 

РЕЗЮМЕ 

 

В настоящее время интернационализация производства в основном рассматривается как 

необходимое, но не достаточное условие для обеспечения эффективного развития экономики 

государства, и способ преодоления противоречий, возникающих в процессе осуществления 

данной задачи в результате ограниченных возможностей между странами. Страны-партнеры 

пытаются повысить функциональную эффективность национальной экономики за счет 

определенных факторов, которые возникли в ходе развития геоэкономических отношений. На 

пути вступления в этап политической и экономической независимости, в РА осуществлялись 

широкомасштабные реформы общего экономического механизма. Данный процесс включает в 

себя множество процессов, начиная от формирования законодательной базы, обусловленной 

требованиями рыночной экономики, завершая созданием благоприятных экономических 

условий для их реализации. В этой связи, роль иностранных рынков особенно важна для малых 

стран, так как их относительно небольшие внутренние рынки не обладают достаточными 

условиями для экономического роста. Для развития и расширения рынка важное значение имеет 

качество товара, исходя из соображений развития и совершенствования производства новых 

технологий в соответствии с требованиями научно-технического прогресса, интеграции в 

мировую экономику.   

Изучение теоретических и практических задач диверсификации внешнеэкономических 

связей развивающихся и переходных экономик не носит системного характера, в силу чего 

поэтому анализ развития этих стран и проблемы, связанные с гармоничной интеграцией 

экономики РА в мировую экономику, являются объективной необходимостью.  

Целью диссертационной работы является исследование проблем развития 

внешнеэкономических связей, приоритетов развития и стимулирования экспорта  РА на 

современном этапе, а также выявление перспектив расширения этих связей на основе 

взаимовыгодного сотрудничества и обоснование предложений, которые приведут к 

диверсификации этих отношений.  

В соответствии с поставленной целью в работе сосредоточено внимание на решении 

следующих исследовательских задач:  
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 охарактеризовать нынешнюю эпоху мировой экономики на основе критического анализа 

теоретико-методологических исследований геоэкономических взаимодействий; 

 рассмотреть возможности развития и расширения внешнеэкономических связей РА в 

контексте глобализации;  

 выявить факторы диверсификации внешнеэкономических связей;  

 проанализировать динамику экономических отношений РА с соседними странами и 

выявить специфику их развития, а также возможности диверсификации 

внешнеэкономических связей с этими странами;  

 определить альтернативные пути диверсификации регионального экономического 

сотрудничества РА;  

 исследовать методологические соотношения понятий «структурные реформы» и 

«структурные преобразования»; 

 оценить сравнительную эффективность экспорта РА. 

Объектом исследования являются внешнеэкономические связи РА с различными странами 

и региональными группировками мира в современных условиях, а предметом исследования - 

система экономического взаимодействия РА с внешним миром.  

В результате проведенного исследования получены теоретические, методические и 

практические результаты, из которых в качестве научной новизны можно выделить следующие: 

1. Уточнена получившая распространение тактовка понятия «мировая экономика», 

учитывая факт институционализации мировой экономики, формирование финансовых 

инфраструктур, необходимых для регулирования внешнеэкономических связей стран, 

диверсификацию инстуремнтов экспорта и импорта. 

2. С помощью эконометрических моделей было оценено взаимодействие 

внешнеэкономических связей Армении и выявлена высококоррелированная зависимость 

между ВВП, экспортом, импортом и денежными переводами, между импортом, 

экспортом и денежными переводами, а также денежными переводами и экспортом, 

которые, однако, в лаговом разрезе имеют различные проявления взаимного воздействия. 

3. На основе расчета сравнительных коэффициентов специализации экспорта выявлены 

основные направления диверсификации экспорта Республики Армения по 

четырехзначной классификации товаров. 
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THE ISSUES OF FOREIGN ECONOMIC RELATIONS DIVERSIFICATION 

OF THE REPUBLIC OF ARMENIA 

 

The abstract of thesis for receiving the degree of Doctor of Economics in the specialty 08.00.06 – 

«International Economics».  

The defense of the thesis will take place on the 21
st
 of November, 2017, at 1400 o’clock, at the 

Meeting of Specialized Council 008 of the SCC of the RA at the Russian-Armenian University: 123 

Hovsep Emin str., Yerevan, 0051, Armenia. 

 

ABSTRACT 

 

Currently, the internationalization of production is mainly regarded as a necessary but not 

sufficient condition to ensure the effective development of the economy and a way of overcoming the 

contradictions that arise during the implementation of this task, as a result of disability across countries. 

The partner countries are trying to increase the functional efficiency of the national economy due to 

certain factors that arose during the development of geo-economic relations. In the stage of political 

and economic independence wide-ranging reforms of overall economic mechanism were implemented 

in the Republic of Armenia. This is a process, which includes the processes starting from the formation 

of the legal framework arising from the requirements of the market economy, up to creating favorable 

economic conditions for their implementation. In this regard, the role of foreign markets is particularly 

important for small countries, as a relatively small domestic market does not contain sufficient 

conditions for economic growth. For small states, the expansion of internal market implies the priorities 

of their quality standards. For the development and expansion of the market the quality of goods has an 

important role, for reasons of development and improvement of new technologies, in accordance with 

the requirements of scientific and technological progress, integration into the world economy, and 

harmonious fusion to global economic development. 

The study of theoretical and practical problems of the diversification of foreign economic 

relations of developing and merging economies does not have a systemic nature, that is why the 

analysis of the development of these countries and problems related to the harmonious integration of 

Armenia into the world economy are an objective necessity. 

The aim of the thesis is to study the problems of development of foreign economic relations o, 

development priorities and export stimulation f the Republic of Armenia at the present stage, as well as 

to identify the prospects of expansion of these relations on the basis of mutually beneficial cooperation 

and to support proposals that will lead to the diversification of these relations. 
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In accordance with the aim, the following issues have been identified and proposed in the present 

study:    

 to characterize the current era of the global economy on the basis of a critical analysis of 

theoretical and methodological researches of geo-economic interactions, 

 to consider the possibility of the development and expansion of foreign economic relations of 

Armenia in the context of globalization, 

 to identify the factors of diversification of foreign economic relations, 

 to analyze the dynamics of economic relations of Armenia with neighboring countries and to 

find out the specifics of their development, as well as the possibilities for diversification of 

foreign economic relations with these countries, 

 to identify the alternative ways of diversification of RA regional economic cooperation, 

 to study the methodological ratio of concepts «structural reforms» and «structural changes» and 

to define clearly the current challenges of RA foreign economic relations, 

 to evaluate the comparative effectiveness of Armenia's exports. 

The object of research is the foreign economic relations of RA with various countries and 

regional groupings of the world in modern conditions, and the subject of the research is the system of 

economic interaction of Armenia with the external world. 

The following scientific results were obtained in the process of analysis, which can be classified 

as a scientific novelty: 

1. In order to explain the new interpretation of the concept of the «global economy», a 

methodological basis for integration into the world economy were developed using appropriate 

tools, including real opportunities for specialization based on comparative advantages, 

diversification of export-import transactions, high level of participation in the international 

division of labor, etc. 

2. With the help of econometric models the author has assessed the interaction of Armenia's 

foreign economic relations and revealed a highly correlated relationship between GDP, exports, 

imports and remittances, between imports, exports and remittances, as well as remittances and 

exports, which, however, in the lag section have different manifestations of interaction. 

3. Based on the calculation of the comparative coefficients of export specialization, the main 

directions of the export diversification of the Republic of Armenia based on the four-digit 

classification of goods have been identified. 

 

 


